

**August 21, 1953**

**Message to N.S. Khrushchev from Secretary of the  
CC of the CP of Azerbaijan T.A. Yakubov on Work  
with the Azerbaijani Democrats**

**Citation:**

"Message to N.S. Khrushchev from Secretary of the CC of the CP of Azerbaijan T.A. Yakubov on Work with the Azerbaijani Democrats", August 21, 1953, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f. 1, s. 89, i. 187. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120055>

**Summary:**

Letter from N.S. Khrushchev to T.A. Yakubov regarding the Azerbaijani democrats and their living conditions. It recommends the filming of of the "On the Banks of the Araks" documentary film be allowed to continue in order that the serious condition of the refugees and their finding of employment in Soviet Azerbaijan be documented

**Credits:**

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan

Translation - English

ЦК КПСС

Товарищу ХРУЩЕВУ Н.С.

боте с азербайджанскими депутатами.

Считаем необходимым информировать ЦК КПСС о состоянии работы среди политэмигрантов — азербайджанских демократов, прибывших в нашу республику из Иранского (Иранского) Азербайджана.

В связи с победой Советского Союза в Великой Отечественной войне в Иранском Азербайджане начался мощный подъем национально-освободительного и демократического движения. В Иранском Азербайджане проживает более 5,5 миллионов азербайджанцев, которые по своему языку, традиции, национальным особенностям коренным образом отличаются от персов (фарсов).

В ходе борьбы за свое национальное освобождение рабочие, трудящиеся города и деревни Иранского Азербайджана в августе 1945 года организовали Демократическую партию, под руководством которой в декабре того же года в Иранском Азербайджане было создано автономное в пределах Ирана демократическое правительство. Это правительство осуществило ряд политических, социальных и других реформ, направленных на улучшение положения трудового народа, ввело азербайджанский язык в школах и государственных учреждениях, который был запрещен иранским правительством.

- 2 -

В то время иранское правительство, возглавляемое Кавам-эс-Салтане, вынуждено было признавать демократическое правительство Южного Азербайджана. Однако, в декабре 1946 года, по указанию англо-американских империалистов, Кавам-эс-Салтане, вероломно нарушив соглашение с демократическим правительством, ввел иранские войска в Южный Азербайджан и начал зверскую расправу над руководителями Демократической партии Азербайджана и всеми участниками демократического движения.

Чтобы сохранить основное ядро демократического движения, ЦК Демократической партии Азербайджана просил предоставить им убежище на территории Советского Союза. По указанию ЦК КПСС они были приняты, расселены в Советском Азербайджане и трудоустроены в колхозах, совхозах, на промышленных предприятиях, в культурно-просветительных и других учреждениях республики.

В настоящее время на территории Азербайджанской ССР проживает 8.970 демократов, из них 6.912 человек эмигрировало в декабре 1946 года, остальные 2.058 чел. перешли границу нелегально - группами и в одиночку в последующие годы. Среди демократов - 2.952 чел. являются членами Демократической партии Азербайджана.

Для ведения политической и организационной работы среди демократов, с разрешения ЦК КПСС, в конце 1947 года в Баку был создан Комитет, куда вошли 12 руководящих деятелей Демократической партии Азербайджана.

Решением ЦК КПСС Комитету было разрешено иметь свой печатный орган - газету "Азербайджан", которая начала выходить со 2 декабря 1947 года на азербайджанском и курдском языках, на арабском алфавите, в размере половинного формата газеты "Правда", периодичностью два раза в неделю, тиражом в 2.500 экземпляров. Газета "Азербайджан" распространяется только среди демократов, проживающих на территории нашей республики. На ее страницах перепечатываются важнейшие статьи из советской прессы, материалы о положении на Среднем и Ближнем Востоке, о событиях в Иране, особенно в Южном Азербайджане. Публикуются также переработанные материалы из иранских прогрессивных газет, литературные произведения поэтов и писателей демократов, проживающих в Советском Азербайджане. Газета "Азербайджан" сыграла важную роль в идейно-политическом воспитании азербайджанских демократов, в подготовке из них кадров журналистов, писателей и поэтов.

Следует отметить, что подавляющее большинство азербайджанских демократов, работающих в колхозах, совхозах, на промышленных предприятиях республики, честно и добросовестно трудятся. Многие из них показывают образцы работы, выполняют и перевыполняют производственные задания. С разрешения ЦК КПСС особо отличившиеся на производстве демократы были представлены к награждению орденами и медалями Советского Союза. В настоящее время из числа демократов 69 человек награ-

дены орденами и медалями Советского Союза и три человека - удостоены звания Героя Социалистического Труда за получение высоких урожаев сельскохозяйственных культур.

Проживая и работая на территории Советского Азербайджана многие демократы обзавелись семьями.

Большая работа проводится по выявлению из числа демократов политически подготовленных партийных кадров, специалистов высшей и средней квалификации. За время нахождения демократов на территории Азербайджанской ССР, 136 чел. окончили организованный с разрешения ЦК КПСС особый факультет республиканской партийной школы при ЦК КП Азербайджана, из коих 97 чел. прошли обучение по специальной четырехгодичной программе.

103 человек получили высшее образование в университетах, педагогическом, индустриальном, педагогическом, сельскохозяйственном институтах и других вузах республики. 322 чел. окончили средние специальные учебные заведения.

Окончившие высшие и средние учебные заведения успешно работают на промышленных предприятиях, в совхозах, колхозах, культурно-просветительных учреждениях республики. Среди них немало подготовленных кадров, способных выполнять ответственные поручения в любой обстановке.

В настоящее время в республиканской партийной школе, в вузах и техникумах республики учатся 242 демократа. Кроме того, 44 чел. являются организаторами, аспирантами и диссертантами высших учебных заведений и научно-исследовательских институтов.

- 5 -

Особое внимание уделяется изучению демократии русского языка. Многие из демократов, окончивших вузы и партийную школу, свободно владеют русским языком, выступают с лекциями и докладами на русском языке.

Комитетом Демократической партии Азербайджана при активном участии местных партийных и советских организаций республике проводится работа по ликвидации всеобщей неграмотности и малограмотности демократов. В местах расселения демократов открыты вечерние школы по ликвидации неграмотности и малограмотности.

Вместе с тем необходимо отметить, что в проводимой Комитетом Демократической партии Азербайджана политико-воспитательной работе среди демократов имеются существенные недостатки для устранения которых за последнее время осуществляется ряд мероприятий. В частности укреплено руководство Комитета и партийными организациями Демократической партии Азербайджана за счет взрослых, грамотных, политически подготовленных и перспективных кадров, главным образом из числа окончивших Республиканскую партийную школу.

Комитет Демократической партии Азербайджана в настоящее время состоит из 15 членов. Республиканская комиссия имеет в своем составе 5 членов. Для осуществления повседневного руководства и ведения текущей работы из числа членов Комитета создано бюро в составе пяти человек.

Работа ЦК КП Азербайджана с демократами и практическая помощь Комитету Демократической партии Азербайджана

CC CPSU

to Cde. Khrushchev, N. S.

[Subject:] Regarding work with the Azerbaijani democrats

We consider it necessary to inform the CC CPSU about the status of work among the political immigrants - the Azerbaijani democrats who have arrived in our Republic from Southern (Iranian) Azerbaijan.

In connection with the victory of the Soviet Union in the Great Patriotic War a powerful enthusiasm for a national liberation and democratic movement began in Iranian Azerbaijan. More than 5.5 million Azerbaijanis live in Iranian Azerbaijan, who by their language, traditions, and national characteristics are drastically different from the Persians.

In the course of the struggle for their national liberation, in August 1945 the workers of the cities and villages of Southern Azerbaijan organized the Democratic Party under whose leadership an autonomous democratic government was created within Iran in December of that year. This government made a number of political, social, and other reforms directed at the improvement of the position of the working people [and] introduced the Azerbaijani language into the schools and state institutions, which had been prohibited by the Iranian government.

At the same time the Iranian government headed by Kavam-es-Saltane was forced to recognize the democratic government of Southern Azerbaijan. However, in December of 1946, on order of the Anglo-American imperialists, Kavam-es-Saltane treacherously violated an agreement with the democratic government, introduced Iranian troops into Southern Azerbaijan, and began savage reprisals against the leadership of the Democratic Party and all participants of the democratic movement.

In order to preserve the main nucleus of the democratic movement the CC of the Democratic Party of Azerbaijan requested refuge for them on the territory of the Soviet Union. By order of the CC CPSU they were accepted, settled in Soviet Azerbaijan, and work was found for them in collective farms, state farms, in industrial enterprises, cultural and educational, and other institutions of the Republic.

At the present time 8,970 democrats live in the Azerbaijan SSR; 6,912 of them emigrated in December of 1945. The remaining 2,058 crossed the border illegally in recent years, both singly and in groups. Among the democrats 2,952 of them are members of the Democratic Party of Azerbaijan.

At the end of 1947, with the permission of the CC CPSU, a Committee was created in Baku of 12 leading figures of the Democratic Party of Azerbaijan in order to conduct political and organizational work among the democrats.

By decision of the CC CPSU the Committee was permitted to have its own press organ - the newspaper "Azerbaijan", which began twice-weekly publication on 2 December 1947 in the Azerbaijani and Kurdish languages in the Arabic alphabet in half the size [format] of "Pravda" and with a press run of 2500 copies. The newspaper "Azerbaijan" has been distributed only among the democrats living in our Republic. The most important articles of the Soviet press, the situation in the Middle and Near East, events in Iran, and especially in Iranian Azerbaijan are reprinted in its pages. Also published are reworked [pererabotannyye] materials in progressive Iranian newspapers and the literary works of democratic poets and writers living in Soviet Azerbaijan. The newspaper "Azerbaijan" has played an important role in the

ideological and political education of Azerbaijani democrats and in training a cadre of journalists, writers, and poets from among them.

It ought to be noted that an overwhelming majority of Azerbaijani democrats working on collective farms, state farms, and industrial enterprises of the Republic work honestly and conscientiously. Many of them display samples of their work and fulfill and overfulfill production tasks. With the permission of the CC CPSU, democrats who have especially distinguished themselves have been presented Soviet orders and medals. At the present time 69 democrats have been awarded Soviet orders and medals and three of them have been awarded the title Hero of Socialist Labor for achieving bumper crop harvests.

Many democrats have acquired families while living and working in Soviet Azerbaijan.

Much work is being done to train politically educated party cadre and middle- and highly-skilled specialists among the democrats. During their residence in the Azerbaijan SSR, with the permission of the CC CPSU, 136 democrats have graduated from a special department [fakul'tet] of the Azerbaijan CP CC Republic Party School; ninety-seven of them have been educated in a special 4-year program.

One hundred and six have received higher education at a university, [and in] medical, industrial, pedagogical, agricultural institutions, and other higher educational institutions of the Republic. Three hundred and twenty-two have graduated mid-level special educational institutions.

Those who have graduated higher and mid-level institutions are successfully working at industrial enterprises, collective farms, state farms, and cultural and educational institutions of the Republic. Many of the trained cadre among them are capable of performing responsible assignments in any situation.

At the present time 242 democrats are studying in the Republic Party School, higher educational institutions, and technical schools of the Republic. Moreover, 44 are interns, graduate students, or doctoral candidates at higher educational institutions and scientific research institutes.

Special attention is paid to the study by the democrats of the Russian language. Many of the democrats who have graduated higher educational institutions and the Party School are fluent in Russian and give lectures and reports in Russian.

The Azerbaijan Democratic Party Committee, with the active participation of local Party and Soviet organizations of the Republic, are carrying out work to eliminate illiteracy and functional illiteracy among the democrats. In local settlements of democrats night schools have been opened to eliminate illiteracy and functional illiteracy.

At the same time it is necessary to note that in the political educational work being conducted by the Azerbaijan Democratic Party Committee among democrats there are substantial shortcomings and a number of measures have been taken to eliminate them. In particular, the leadership of the Committee and peripheral organizations of the Azerbaijan Democratic Party has been strengthened with mature, competent, politically educated, and promising cadre, mainly from among those who have graduated the Republic Party School.

At the present time the Azerbaijan Democratic Party Committee consists of 15 members. The Auditing Commission has 5 members. A Bureau of 5 Committee members has been created to exercise daily supervision and manage routine work.



The work of the CC of the Azerbaijan CP with the democrats and practical aid to the Azerbaijan Democratic Party Committee is being done through a special commission of 3 members of the Azerbaijan CP CC Bureau. A special worker has been selected in the Azerbaijan CP CC staff to provide daily ties with the leadership of the Azerbaijan Democratic Party and the resolution of routine questions.

It needs to be noted that the Azerbaijan Democratic Party Committee has no communication with existing underground democratic parties or the People's Party of Iran. All of their work in Iran began in November of 1947, consisting of daily radio broadcasts via a special illegal radio station whose activity ceased on 2 August 1953 in accordance with a decision of the CC CPSU Presidium of 31 July 1953.

The Azerbaijan Democratic Party Committee also has no ties with the leadership of the People's Party of Iran now located in Moscow. In the opinion of the leadership of the Azerbaijan Democratic Party close ties and shared information could be of some use.

Further work among democrats will be directed at improving their political education and training qualified Party cadre and specialists for various economic and cultural fields.

We consider it also necessary to report that, with the permission of the CC CPSU, the shooting of the "On the Banks of the Araks" documentary film was begun in 1953, in connection with the mass border crossings of refugees from Iran and in order that the serious condition of the refugees and their finding of employment in Soviet Azerbaijan be documented. According to plan, this film should be completed by the end of this year.

Secretary of the CC of  
the CP of Azerbaijan Yakubov, T. A.

21 August 1953

No 348SS [Translator's note: The "ss" indicates that this document was classified "Top Secret", although not so noted in this copy; it may have been attached or forwarded with the previous document with which it shares an author and an approximate date]

Baku

Attested: S. Khya[illegible]/Khalykova